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بازگشت ثریا قاسمی بعد از سال ها به 
عرصه دوبله 

ثریا قاسمی بعد از مدت ها دوری از عرصه دوبله 
با دوبله فیلم جدیدی به مدیریت زهره شکوفنده به 

این عرصه بازگشته است.
با  روزها  این  قاسمی  ثریا  ایسنا،  گزارش  به 
فیلمی  برای دوبله  واحد دوبلاژ سیما  حضور در 
با نام »تلما« به مدیریت دوبلاژی زهره شکوفنده 
از  دور  »سال های  می کند.  همکاری  تلویزیون  با 
خانه« به مدیریت ژاله علو، »داستان زندگی« به 
مدیریت عطاء الله کاملی، »جوکر« مدیر دوبلاژی 
مدیر  با  هیوبی«  »هالویین  جان پناه،  محمدعلی 
دوبلاژی زهره شکوفنده و »رهایش کن« با مدیر 
دوبلاژی محمدعلی جان پناه از جمله آثاری هستند 
که ثریا قاسمی در دوبله آنها حضور داشته است. 
تلما مادربزرگ ۹۳ ساله ای است که ۱۰ هزار دلار را 
در یک کلاهبرداری تلفنی از دست می دهد. او با 
کمک یکی از دوستانش و دوچرخه موتوری خود 
قدم به سفری خطرناک در سرتاسر لس آنجلس 
»تلما«  فیلم  بگیرد.  پس  را  حقش  تا  می گذارد 
محصول سوییس در سال ۲۰۲۴ است که توسط 
جاش مارگولین کارگردانی شده است. از بازیگرانی 
ایفای نقش  به  اکشن و کمدی  فیلم  این  که در 
پرداخته اند می توان جون اسکویب، فرد هچینگر، 
را  راوندتری  ریچارد  و  گرگ  کلارک  پوزی،  پارکر 
نام برد. همچنین ثریا قاسمی این روزها بازی او 
دیده  سیما  یک  شبکه  در  »سوجان«  سریال  در 
می شود؛ سریالی که ساخت آن به چند سال قبل 

بازمی گردد و به تازگی روی آنتن رفته است.

وزارت ارشاد:
نادره رضایی ویدئوی خواننده زن 

را »لایک« نکرده است!

روابط عمومی معاون امور هنری وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خبری درباره نادره رضایی )معاون 

امور هنری( را تکذیب کرد.
به گزارش ایسنا، روابط عمومی معاون امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره خبری که در 
اصطلاحا  یا  تائید  بر  مبنی  اجتماعی  شبکه های 
پسندیده شدن )لایک( پست )ویدئوی( یک خانم 
خواننده در فضای مجازی منتشر شده، توضیح 
منظور  به  هنری  معاون  که  است  »بدیهی  داد: 
فعالیت  حوزه  مطرح  و  روز  موضوعات  از  اطلاع 
خود، به صفحه مذکور در فضای مجازی مراجعه 
و این ویدیوی پربازدید شده اخیر را مانند بسیاری 
دیگر از کاربران، مشاهده کرده است؛ اما صفحه 
تائید  منتشره  محتوای  و  نکرده  دنبال  را  ایشان 
)لایک( نشده است و آنچه در این ارتباط در حال 
انتشار در فضای مجازی است، خلاف واقعیت بوده 
و تکذیب می شود. معاون امور هنری با توجه به 
مسئولیتی که در عرصه هنرهای گوناگون از جمله 
یا همکاران  آن است که خود  بر  دارد،  موسیقی 
در  را  حوزه  این  محتواهای  و  اخبار  همه  ایشان 
رسانه های مختلف دنبال کنند و در تلاش هستند 
که در چارچوب حاکمیت قانون و اخلاق، حداکثر 
خدمات رسانی و پاسخگویی به هنرمندان را داشته 
باشد. بدیهی است که این تلاش، بدون اطلاع از 

محتوای روز در فضای مجازی ممکن نخواهد بود.
ضمن تشکر از دغدغه های بیان شده، رسالت 
همه رسانه ها و خبرنگاران را انتشار اخبار به صورت 
دقیق و پرهیز از هرگونه بی دقتی و تحریف واقعیت 
می دانیم. معاونت امور هنری نکات مطروحه همه 
دغدغه مندان این حوزه را ارج می نهد و از آن در 
این  فعالیت های  و  اهداف  حوزه  پیشبرد  جهت 

معاونت استفاده خواهد کرد.
معاونت هنری در عین حال با توجه به تاکید این 
معاونت بر عدم صحت موضوع حاشیه اخیر درباره 
حمایت این مجموعه از کنسرت اخیر به هر نحو، 
از همگان درخواست می کند که حاکمیت قانون در 
تمام حوزه ها از جمله حوزه رسانه، موسیقی و... را 
از تمام فعالان این حوزه ها طلب کنند و از افتادن 

در ورطه بی اخلاقی تحریف خودداری نمایند.«

»در آغوش درخت« و »عطرآلود« 
در راه هند

هند  چنای  جشنواره  دوره  دومین  بیست  و 
میزبان ۲ فیلم از تولیدات سازمان سینمایی سوره 

است.
روابط  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
عمومی پروژه، فیلم سینمایی »در آغوش درخت« 
به کارگردانی بابک خواجه پاشا و تهیه کنندگی 
سجاد نصراللهی نسب و محمدرضا مصباح و 
»عطرآلود« به کارگردانی هادی مقدم دوست و 
تهیه کنندگی یوسف منصوری در بخش رقابتی 

جشنواره چنای هند حضور دارند.
در   )CIFF( چنای  فیلم  بین المللی  جشنواره 
سینمایی،  انجمن  توسط  و  هند  چنای،  شهر 
دولت  حمایت  هند،  سینمای  از  تقدیر  بنیاد 
و  فیلم هند جنوبی  بازرگانی  اتاق  نادو،  تامیل 
فدراسیون فیلم هند برگزار می شود. درک فرهنگ 
ملل دیگر و طرح برتری هنر سینما، کمک به 
درک و قدردانی از فرهنگ فیلم ملل مختلف در 
زمینه اخلاق اجتماعی و فرهنگی و ترویج دوستی 
و همکاری بین مردم جهان از اهداف جشنواره 

است.
در این جشنواره بیش از ۱۰۰ فیلم بلند بین 
المللی از بیش از ۶۰ کشور جهان به نمایش در 

می آید.
بیست  و دومین دوره جشنواره چنای هند از ۱۲ 
تا ۱۹ دسامبر سال جاری برابر با ۲۲ تا ۲۹ آذر در 

حال برگزاری است.
»در آغوش درخت« در حال حاضر به عنوان 

نماینده اسکار ۲۰۲۵ نیز معرفی شده است.
پخش بین المللی این ۲ فیلم سینمایی بر عهده 

مرکز بین الملل سوره است.

جیم کری آماده است با »ماسک« 
برگردد

جیم کری آماده است تا در دنباله »ماسک« 
بازی کند؛ به شرط این که داستان درستی وجود 

داشته باشد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از هالیوود 
کنار  در   ۱۹۹۴ سال  که  کری  جیم  ریپورتر، 
کرد،  بازی  »ماسک«  کمدی  در  دیاز  کامرون 
گفته است حاضر است یک بار دیگر آن ماسک 

سبز به یادماندنی را روی صورتش بگذارد.
است  گفته  مصاحبه  یک  در  تازگی  به  وی 
آمادگی دارد تا بار دیگر نقش خود را در دنباله 
»ماسک« ایفا کند. کری گفت: فقط باید ایده 
درستی وجود داشته باشد. اگر کسی ایده درستی 
داشت، حدس می زنم، بشود. واقعاً بحث پولش 
شوخی  می زنم،  حرف  پول  درباره  اگر  نیست. 
می شود.  چه  نمی دانم،  هرگز  اما   ... می کنم 
درباره بعضی چیزها نمی شود با قطعیت حرف 
فکر  اما  بازنشسته شوم،  می خواهم  گفتم  زد. 
می کنم بیشتر به استراحت نیاز داشتم، زیرا به 
محض اینکه یک ایده خوب به سراغ شما می آید، 
یا گروهی از افرادی که واقعاً از کار کردن با آنها 
لذت می بردید آماده هستند و خیلی چیزهای 

دیگر، آن وقت همه چیز تغییر می کند.
نام  به  بانک  کارمند  یک  درباره  »ماسک« 
استنلی ایپکیس )کری( بود که با گذاشتن یک 
ماسک روی صورتش، به یک ابرقهرمان شیفته 
بدل می شد. در این فیلم کامرون دیاز و پیتر 

ریگرت نیز بازی کرده بودند.
کری  که  نیست  مهمی  شخصیت  تنها  این 
تکرار آن است.  آماده  بازی کرده و  را  نقشش 
او چند روز پیش گفت که برای بازی در دنباله 
»کریسمس چگونه گرینچ را دزدید« آماده است 
به شرط این که بتوان روند گریم سنگین فیلم را با 
جلوه های ویژه شکل داد. در آن فیلم کریسمسی 
از سال ۲۰۰۰، او مجبور شد یک لباس سبز که 
تمام بدنش را می پوشاند بپوشد و زیر بار گریم 
سنگین شخصیت گرینچ برود. او از این روند به 

عنوان یک روند بسیار دردناک یاد کرد.
بازنشستگی  اعلام  از  پس  که  کری  جیم 
»سونیک  در  را  روبوتنیک  دکتر  صداپیشگی 
با این  خارپشت ۳« تکرار کرده از ۲۰ دسامبر 
فیلم در سینماها خواهد بود. وی هفته پیش در 
مصاحبه ای با آسوشیتدپرس گفت: به این جهان 
بازگشته ام زیرا اول از همه، می توانم بازی کنم و 
البته ... خیلی خرید کرده ام و رک و پوست کنده 

پول لازم بودم.

نشست »بازخوانی تصویر زن در سینمای داریوش 
و  »پری«  »سارا«،  سه گانه  به  نگاهی  با  مهرجویی« 
»لیلا«  پنجشنبه ۲۲ آذر با حضور و سخنرانی جمعی 
از کارشناسان در سالن ناصری مجموعه خانه هنرمندان 

ایران برگزار شد.
ملی  سرود  پخش  با  مراسم  هنرآنلاین،  گزارش  به 
از قرآن کریم  آیاتی  ایران و تلاوت  جمهوری اسلامی 

آغاز شد.
بیان  از  پس  برنامه  مجری  سلیمی  محمد  سپس 
خوشامدگویی به حضار از ساره سیاحی به نمایندگی از 
هیئت مدیره »موسسه راویان معنا و هنر افران« دعوت 
کرد تا روی صحنه حاضر شود. سیاحی در سخنان خود 
اظهار کرد: باید بکوشیم که با کمک همدیگر فرهنگ 
و هنر کشورمان به آگاهی بخشی بیشتری برسد؛ که 
این امر بدون حضور شما فرهنگ دوستان میسر نخواهد 
بود. ما در این مراسم، در این راستا کنار هم جمع شدیم 
که در آثار استاد داریوش مهرجویی نماد و نشانه های 

زنانه را پیگیری و دنبال کنیم.
وی افزود: بی شک آگاهیم که مهرجویی مخصوصا در 
سه گانه سه گانه »سارا«، »پری« و »لیلا« به موضوع زن 
و زنانگی بسیار اهمیت داده است، باتوجه به تخصص 
فردی من که حوزه مد و پوشاک است آثار مهرجویی 
بسیار از لحاظ نماد و نشانه های موجود در لباس ها 

جذاب و حائز اهمیت است.
در ادامه با اجرای تک نوازی محمدرضا عزیزی مراسم 
ادامه پیدا کرد. پس از اجرای چند قطعه موسیقایی، 
کلیپی کوتاه از سه گانه آثار »سارا«، »پری« و »لیلا« 
زنده یاد داریوش مهرجویی پخش شد سپس اولین پنل 
شادمهر  انصاری،  مهدی  حضور  با  مراسم  پژوهشی 
راستین، رضا صائمی، ریحانه عابدنیا و الناز راسخ که 

دبیری این پنل پژوهشی را عهده دار است آغاز شد.
و  کرد  آغاز  را  خود  سخنان  پنل  دبیر  راسخ  الناز 
گفت: امیدوارم نکاتی که بیان می شود، شایسته استاد 
داریوش مهرجویی باشد و در این نشست بتوانیم جان 
کلام آثار استاد را منتقل کنیم هرچند که ما دستان 

کوچکی داریم و این امری دشوار است.
شادمهر راستین بحث خود را با عنوان »تأثیرگذاری 
فضاسازی و طراحی بصری بر نشانه شناسی هویت 
آقای  گفت:  و  کرد  آغاز  مهرجویی  آثار  در  زنان« 
مهرجویی و نسل سینماگر آقای مهرجویی شکل جدید 
ارتباطی را در دهه ۴۰ و ۵۰ به وجود آوردند که عامل 
وجود پیوند در میانه نسل ها بودند و متأثر روی افرادی 
که در راه و مسیر علوم انسانی قدم برمی دارند؛ می توانم 
بگویم نسل ما و نسل شما شاهد تغییر رویکرد فلاسفه 
هستیم، چون در گذشته کمتر پیش می آمد که فلاسفه 
و یا حتی رونکاوان از هنر به طور مستقیم بهره گیرند 
اما اکنون کاملا برعکس است و مسیر تغییر کرده است. 
این تغییر مسیر سبب یک تحول است و دیگر هنر 
تاکیدی بر فلسفه ندارد و گویا عکس این موضوع صادق 
توجیه هنر  به  باید  که  است  فلسفه  بیشتر  و  است 
بپردازد. وی افزود: فیلمساز امروزه لایه های محتوایی 
خود را در قصه می گذارد و همینجا کار فیلمساز تمام 
می شود و هیچ تشریح و تحلیلی خارج از فیلم توسط 

فیلمساز دیگر پذیرفته و منطقی نیست.
راستین در ادامه تصریح کرد: لازم است بیان کنم 
از  اعم  مختلف  جهات  از  تحلیل  هرگونه  از  قبل  که 
زبان شناسی، نشانه شناسی و ... فیلم های مهرجویی 
یک فیلم است و در ابتدا جنبه های فیلم گونه خود را 
دارد و پس از آن می شود از جهاتی که عرض کردم 
بررسی شود؛ این نظر شخصی من است و نوع برخورد 

در  است.  شکل  بدین  سینمایی  آثار  تمامی  با  من 
سینمای مهرجویی ما از جایی به بعد با زنانی طرف 
هستیم که از طیف و طبقه عمومی تری از جامعه آمده 
است و از حالت منفعل خارج است، می توان گفت 
که زنان در آثار مهرجویی پس از فیلم »بانو« کنش گر 

هستند و قصد دارند کاری در جامعه صورت دهند.
در  گفت:  خود  سخنان  پایانی  بخش  در  راستین 
در  یا  و  نوشتم  مهرجویی  خصوص  در  که  مقالات 
داشتم  دانشگاه  در  دوستانی  با  که  هایی  پایان نامه 
همیشه گفته ام که مهرجویی میان مدرنیته و سنت 

نیست بلکه میان نو و کهنه است.
سپس مهدی انصاری سخنان خود را پیرامون موضوع 
تأملی  متنی؛  برون  دیگری  و  متنی  درون  »دیگری 
پیرامون مفهوم هویت« در سینمای مهرجویی آغاز کرد 
و گفت: سخن خود را با مفهوم دیگری گفتمان فلسفی 
آغاز می کنم؛ مفهوم )دیگری( در گفتمان فلسفی از 
جایی به بعد اهمیت پیدا می کند و توصیف خود موکول 
می شود به نسبت ها و فرایند نسبت ها و این سیری 
طولانی است که از متفکرانی چون کانت و هوسرل 
شروع می شود تا هانا آرنت و ... که بحث مفصلی است 

و به آن وارد نمی شوم.
وی افزود: لازم است بگویم که تفکر جدیدی نسبت 
به آفرینش وجود دارد این تفکر بدین شکل است که 
جهان پیش از آفرینش انسان، نه من بود و نه تو، بلکه 
من تو بود و در عبارت من تو تعریف می شد و این همان 
نسبتی است که اهمیت پیدا می کند، همان  نکته ای 
است که مارتین هایدگر مطرح می کند تحت سیطره 
واژه )دازاین( که این واژه یعنی در هستی بودن و حضور 
داشتن و این حضور داشتن همان اتفاقی است که برای 
»لیلا« در سینمای مهرجویی اتفاق می افتد که او هم 

می کوشد که دازاین باشد و در هستی باشد.

وی بیان کرد: لیلا به حالت انفعالی زیست نمی کند 
آن  به  تنها  زندگی  که  نمی خواهد  نیچه  تعبیر  به  و 
جریان  و  ریتم  در  که  است  تلاش  در  بلکه  بگذرد، 
زندگی خللی ایجاد کند، به عبارت بهتر لیلا کوشید تا به 
مقام فاعلیت اش برسد و این به خودی خود یک کنش 

معاصرانه است.
موضوع  پیرامون  نشست  این  در  صائمی  رضا 
»برساختگی هویت زنانه« در سینمای مهرجویی صحبت 
کرد و در بخشی از سخنان خود گفت: وقتی از جنس 
صحبت می کنیم به طبع از یک امر زیست شناسی و 
فیزیولوژیکی حرف می زنیم اما موضوع جنسیت یک 
امر برساخته است. لازم است برای درک بهتر موضوع 
برساختگی هویت زنانه در سینمای داریوش مهرجویی 
به بیان دو نگاه بپردازیم، یکی موضوع خلق سوژگی 
یک  قالب  در  را  این  باید  که  است  مهرجویی  توسط 
پرسش ارائه کرد و موضوع دوم بازنمایی هویت زنانه 
به وسیله روایتگری در سینما است که بر این باورم باید 

میان این دو موضوع حرکت کرد.
وی افزود: بر این باورم همین عنوانی که برای جلسه 
در نظر گرفته شده است که بازخوانی تصویر زن در آثار 
مهرجویی نکته ای غلط است که این پرسش را در آدم 
به وجود می آورد مگر زن چه موجود عجیب، غریب و 
اگزوتیکی است که نیاز به بازخوانی و بازنمایی دارد؟ و 

خود این سبب ایجاد یک برساختگی اشتباه است.
صائمی یادآور شد: در سینمای مهرجویی مخصوصا 
این سه گانه، مرد بیشتر نماد و نشانه سنت است و زن 
نمادی از مدرنیته که این سبب خلق تصویر منسجمی 

از زن کنش گر است.
ریحانه عابدنیا آخرین سخنران این پنل، در سخنان 
خود تحت عنوان »در جستجوی خویشتن« تصریح 
کرد: در خصوص »سارا«، »پری« و »لیلا« که نمی شود 

ها  کاراکتر  فمینیستی  مشهور  و  معروف  تعاریف  با 
که  شدند  انتخاب  زن ها  دورانی  در  کرد،  تعریف  را 
شاید بتوان گفت زن آن طور که باید مورد توجه قرار 
نمی گرفت و زن ها توسط مهرجویی انتخاب شدند برای 
سوژه شدن و مورد توجه قرار گرفتن؛ بنا به نظر یونگ 
که مردها میزانی زنانگی در روان خود دارند و در زنان 
نیز به همین گونه است، زنان مهرجویی وجه مردانه 
خود را در تمام عمر خود سرکوب شده دیده اند و در 
نهایت به نقطه ای می رسند که با آنیموس )بخش روانی 
مردگونه( خود ملاقات پیدا می کنند و به ارتباط با آن 
موفق می شوند. وی افزود: سارا هنگامی که با این بخش 
از روان خود ارتباط پیدا می کند دیگر حاضر نیست که 
به شیوه غریبانه و مظلومانه قبل ادامه دهد و با همه  
سختی های احتمالی که در مسیرش ممکن است قرار 
و  بایستد  همسر  جلوی  که  می گیرد  تصمیم  بگیرد، 
هویت تازه ای برای خود بسازد و در راه پختگی و بلوغ 

این هویت گام بردارد.
در بخش بعدی نشست، از فرشته حدادپور طراح 
لباس دعوت شد تا روی صحنه حاضر شود، حدادپور 
مهرجویی  استاد  تکان دهنده  مرگ  از  پس  ما  گفت: 
این  علت  و  کردیم  تعریف  را  هایی  پروژه  مجموعه 
در  زن  موضوع  روی  استاد  به سزای  تاثیر  انتخاب، 
این پروژه  پایه  ایران بود؛ مفهوم و محتوای  سینمای 
مهرجویی  آقای  آثار  برتر  سکانس های  بر  مبتنی  ها 
بوده است که ما با منتخب این سکانس ها به ۲ مسیر 
و  برسیم  موازی  به صورت  زن  و  مرد  قهرمانی  سفر 
طراحی هایی را مبتنی بر همین موارد در مدیوم لباس 

و پوشاک انجام دهیم.
در پایان حاضران روی صحنه حاضر شدند و قاب 
خاطره انگیز مریم زندی از زنده یاد داریوش مهرجویی را 

امضا کردند.

هجدهمین دوره جشنواره حقیقت پس از یک هفته به ایستگاه پایانی 
از حوزه های گوناگون،  با نمایش مستندهایی  این مدت  رسید و در 
توانست فضای قابل قبولی را برای مخاطبان فیلم های مستند به وجود 

بیاورد.
درباره  از شروع جشنواره، بحث هایی  پیش  به گزارش هنرآنلاین، 
کیفیت مستندهای حاضر در جشنواره حقیقت به وجود آمده بود و 
حالا با نمایش مستندها می توان قضاوت بهتری از کیفیت  فیلم های 

این دوره داشت.
همچنان سوژه های اجتماعی، برای مستندسازان از اهمیت زیادی 
برخوردار است و این نکته مهمی برای مستندسازی به حساب می آید. 

اینکه هنوز چشم و دوربین فیلمسازان مسائل اجتماعی را می بیند و برای 
مطرح کردن شان دغدغه دارد، بسیار حائزاهمیت است.

فیلم های مستند با دست گذاشتن روی سوژه های خاص،  زنگ خطر 
را برای مردم و مسئولان به صدا در می آورند و از مسائلی صحبت 
این  تماشای  و  اکران  نباشد.  پیش چشم همگان  که شاید  می کنند 
مستندها، کارکردی بسیار مهم برای جامعه دارد و از طریق آنها می توان 

به آسیب شناسی اجتماعی در مسائل مختلف رسید.  
در این دوره مستندسازان در میان سوژه های اجتماعی بیشتر روی 
مسائلی مثل اعتیاد و موارد مربوط به زنان و نسل جدید تمرکز داشتند 
و در موارد معدود، دغدغه های محیط زیستی شان را هم نشان دادند. 
دوربین مستندسازان برای طرح مسائل اجتماعی صلابت خود را حفظ 
کرد و مشخص شد آنها نبض جامعه را در دست دارند و از آسیب ها و 

چالش هایش بی خبر نیستند.
مستند »آسانسور« به کارگردانی جواد رزاقی زاده، یکی از مستندهای 
جذاب این دوره بود که سوژه اش را به اعتیاد و شرایط خاص و ویژه 
کسانی که مواد را ترک می کنند،  اختصاص داده بود. کارگردان برای 
ساخت مستندش به سراغ زندگی پر فراز و نشیب،  محمد صابری، یکی 

از بازیگران سریال »یاغی« رفته و اثری تامل برانگیز را ساخته است.
او  با  »یاغی«  سریال  در  صابری  حضور  خاطر  به  تماشاگران 
همذات پنداری کردند و همین باعث می شد تا رنج های او را بهتر درک 

این  از مستندهای خوش ساخت  دیگر  یکی  نمایش »تورگی«  کنند. 
دوره با موضوع اعتیاد بود که از اولین روز اکرانش در پردیس سینمایی 
چارسو، چشم ها را به خود خیره کرد. حضور محمد کارت به عنوان 
تهیه کننده این دو اثر،  نشانی از علاقه او به سینمای مستند و مسائل 

اجتماعی دارد.
علی ثقفی که سال گذشته با فیلم »پرویز خان« به جرگه فیلمسازان 
دنیای  وارد  »هنرستان«،  مستند  با  امسال  پیوست،  ایران  سینمای 
نوجوانان شد. »هنرستان« شاید به نسبت دو مستند قبلی،  سوژه ای 
معمولی تر داشته باشد، ولی حرف های مهمی درباره نوجوانان و شیوه 

زیست آنها در مناطق جنوبی شهر می زند.
یاسر خیر با مستند »کابین« سراغ دلمشغولی های نسل زد رفته و 
دوربینش را به سمت آنها چرخانده است. اینکه کارگردانی از نسلی دیگر 
به زندگی جوانان نسل زد علاقه نشان می دهد و از طریق مستندش 
طرح مسئله می کند، کاری بسیار مهم است. از طریق همین فیلم های 
مستند بهتر و دقیق تر می توان ویژگی های نسل جدید را شناخت و با 

آنها ارتباط بهتر و سازنده تری گرفت.
»کی پاپ« مستند دیگری بود که به رواج گرفتن صنعت سرگرمی 
کره جنوبی می پردازد و حرف های تازه ای در این حوزه می زند. مستند 
»کیمیا« نیز با سفر به زابل، خشونت خانگی زنان را محور سوژه اش قرار 

داده و شرایط سخت زنی جوان را به تصویر می کشد.

در نشست »بازخوانی تصویر زن در سینمای مهرجویی« مطرح شد

مهرجویی میان نو و کهنه است نه مدرنیته و سنت
نشست »بازخوانی تصویر زن در سینمای مهرجویی« با همکاری گروه سینمایی هنرو تجربه توسط مؤسسه فرهنگى و هنرى راویان معنا و هنر افران با 

همکارى گروه سینمایى هنر و تجربه، خانه سینما، آکادمى شمسه و خانه هنرمندان ایران روز پنج شنبه ۲۲ آذر در خانه هنرمندان برگزار شد.

و به جلو برای به تصویر کشیدن مسائل اجتماعی جشنواره سینما حقیقت 1403 یک گام ر
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نکردند

شبکه نتفلیکس این بار با اقتباسی از رمان مشهور »صد سال تنهایی« اثر 
گابریل گارسیا مارکز بازگشته است.

گابریل گارسیا مارکز معتقد بود به تصویر کشیدن درست داستان سورئال و 
پراکنده رمان صد سال تنهایی برای سینما، سخت است.

به گزارش فرارو به نقل از اکونومیست، بر اساس برآورد گابریل گارسیا مارکز 
صد سال تنهایی، رمان برجسته او در سال ۱۹۶۷، ۱۰۰ ساعت نیاز دارد تا به 
اقتباسی درست و مناسب برای سینما تبدیل شود. او همچنین معتقد بود این 
فیلم باید در کلمبیا فیلمبرداری شود و به طور کامل به زبان اسپانیایی باشد. 
از این سه خواسته را گرامی داشته  با احترام به مارکز، دو مورد  نتفلیکس، 
است. نتفلیکس به خود می بالد که اقتباس جدیدش از رمان مارکز یکی از جاه 
طلبانه ترین تولیدات سینمایی در تاریخ آمریکای لاتین است. جاه طلبانه در اینجا 
مترادف گران است: نتفلیکس بودجه خود را فاش نکرده است، اما ادعا می کند 
که این سریال گران قیمت ترین سریالی است که تا به حال در منطقه ساخته 

شده است.
با این حال تولید کننده های این سریال ترجیح داده اند که این داستان را به 
سریالی فشرده تبدیل کنند. سریال اقتباسی از رمان مارکز در ۱۶ قسمت تهیه 
شده است که اولین قسمت آن در تاریخ ۲۱ آذر منتشر شده است. این کتاب به 
دو دلیل چالش بزرگی را پیش روی فیلمسازان قرار می دهد. یکی جایگاه آن در 
تاریخ ادبیات است: بسیاری فکر می کنند »صد سال تنهایی« بزرگترین رمان قرن 
بیستم است. این کتاب به مارکز کمک کرد تا در سال ۱۹۸۲ جایزه نوبل ادبیات 

را از آن خود کند و حدود ۵۰ میلیون نسخه در سراسر جهان فروخته است. 
هنگامی که خبر انتشار این سریال برای اولین بار اعلام شد، طرفداران آنلاین به 
سرعت ترس خود را در مورد اقتباسی بیش از حد ساده و کاریکاتور شده از این 

داستان پیچیده را ابراز کردند.
این اظهارات به آزمون دیگری برای تهیه کنندگان اشاره دارد که پیچیدگی 
اتفاق  این کتاب در حدود سال های ۱۹۵۰-۱۸۵۰  محض رمان است. داستان 
می افتد، این کتاب ثروت خانواده بوئندیا را در چندین نسل، از زمانی که خوزه 
آرکادیو و همسرش، اورسولا، شهر ماکوندو را تأسیس کردند تا لحظه ای که آخرین 
نواده شان می میرد، با جنگ داخلی، مدرن سازی، رونق اقتصادی و ویرانی ها در 
این بین دنبال می کند. زمان در این داستان، به صورت چرخ چرخشی است که 
تکرار های اجتناب ناپذیر را به بار می آورد. شخصیت های مرد این داستان نیز 
همگی نامی از ترکیب های خوزه، آرکادیو یا اورلیانو دارند. اتفاقات غیرعادی تری 
نیز وجود دارد. شخصیت ها می میرند و به عنوان ارواح باز می گردند. یک مرد به 
طور دائم توسط یک کالیدوسکوپ از پروانه های زرد احاطه شده است. دیگری 
سرش را می شکافد و نه خون، بلکه »روغنی به رنگ کهربایی که به عطری مخفی 

آغشته شده بود« نشت می کند.
این رئالیسم جادویی می تواند در فیلم یا سریال بسیار جذاب باشد. خطر این 
ژانر ادبی این است که می تواند به طور عجیبی روی صفحه نمایش غیرقابل 
قبول به نظر برسد. هنگامی که نتفلیکس در مورد این پروژه به سراغ الکس 
گارسیا لوپز، کارگردان، رفت، او هیجان زده، اما نگران بود. او توضیح داد: »من 

به یاد دارم که کتاب دیالوگ بسیار کمی داشت. یادم می آید که یک نوع کتاب 
بسیار پیچیده بود که پرش های عجیبی داشت. من با خودم فکر کردم: این پروژه 
ممکن نیست.« خوزه ریورا، یکی از فیلمنامه نویسان این سریال، تصمیم گرفت 
که داستان باید به صورت زمانی پیش برود و نیاز به یک راوی دارد که به لفظ از 
رمان نقل قول می کند. این یک راه عالی برای اینکه صدای گابو که ما را در طول 
داستان راهنمایی می کند را داشته باشیم و همچنان راهی برای وفادار بودن به 

کتاب و سبک آن است.«
در نتیجه، سازندگان فیلم، غرابت داستان را که در آن اتفاقات در عین حال 
خارق العاده و پیش پا افتاده هستند را به تصویر کشیدند. آنها همچنین حس 
نفسانی کتاب را حفظ کرده اند. گاهی اوقات تماشای این موضوع باعث ناراحتی 
می شود: رمان موضوعات تابو و غیرعادی را مورد بررسی قرار می دهد. فرانسیسکو 
راموس، معاون محتوای آمریکای لاتین نتفلیکس، می گوید: »ما نمی خواهیم 
تاریخ را بازنویسی کنیم.« در واقع، ازدواج اورلیانو با رمدیوس، دختری نه ساله، 

داستان را مدرن تر می کند. 
تنها ماه گذشته کلمبیا قانونی را تصویب کرد که افراد زیر ۱۸ سال را از ازدواج 
منع می کند. مارکز برای نوشتن صد سال تنهایی از شهر دوران کودکی خود 
آراکاتاکا الهام گرفته است. راموس می گوید: »این رمان بسیار دقیق است و 
بخش بسیار خاصی از یک کشور را به نمایش می گذارد، اما به دلیل شیوه ای که 
او داستان را روایت می کند، طنینی جهانی دارد«. نتفلیکس امیدوار است که این 

موضوع در مورد سریال جدیدشان نیز صادق باشد.

آیا ادبیات خوب به معنای سینمای خوب است؟
جزئیات ساخت سریال صد سال تنهایی


